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Ledamöter: 

Erik Slottner (KD), ordförande 

Yvonne Fernell-Ingelström (M) 

Anette Hellström (M) 

Georg Lagerberg (M) 

Abit Dundar (L) 

Ulla Wihlman (MP) 

Isak Kupersmidt (C) 

Felix Finnveden (S) 

Lisa Ahlstrand (S) 

Robert Mjörnberg (V) 

Kerstin Thelander (V) 

Leif Söderström (SD) 

 

Ersättare: 

Christina Huss (M) 

Inger Akalla (M) 

Lisbeth Crabo Ljungman (M) 

Paulina Draganja (L) 

Anna Simon-Karlsson (C) 

Melisa Guner (S) 

Elisabeth Persson Grip (V) 

Inger Gretzer Qvick (V) 

 

Förhinder: 

Mirja Räihä (S), vice ordförande 

Truls Ljungström (M) 

Anna Kers Hagberg (MP) 

Bengt-Olov Tengmark (S) 

Fredrik Stiernstedt (S) 

Göran Ek (SD) 

 

Tjänstgörande: 

Lisa Ahlstrand (S) för Mirja Räihä (S), vice ordförande 

 

 

Närvarande tjänstemän:  

Förvaltningschef Patric Rylander, avdelningscheferna Raili 

Karlsson, Kicki Elofsson, Susanne Brinkenberg, biträdande 

avdelningschef Linda Hamnes, strateg Elisabeth Landström samt 

vikarierande nämndsekreterare Gina Lööf. 

 

I sammanträdet deltog även borgarrådssekreterarna Fredrik 

Bergström och från § 6 Johan Eriksson. 
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§ 1.  Närvarande   

 

Ordföranden Erik Slottner (KD) öppnade sammanträdet. 

Ledamöter och ersättares närvaro noterades. 

§ 2.  Val av justerare  

 

Ordföranden Erik Slottner (KD) valdes att tillsammans med 

ledamoten Lisa Ahlstrand (S) justera protokollet. 

§ 3.  Anmälan av protokollsjustering ÄN 7/2020-09-29 

 

Äldrenämndens protokoll från 2020-09-29 anmäldes. 

 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna 

§ 4.  Anmälan av övriga frågor samt fastställande av 

dagordning 

 

Ordföranden Erik Slottner flyttar Sammanträdestider 2021 för 

äldrenämnden från punkt 16 till punkt 10 samt punkt 15 utgår. 

Med dessa ändringar fastställdes dagordningen. 

§ 5.  Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter och 

ersättare 

 

Inga skrivelser anmäldes. 

§ 6.  Förvaltningschefens information/presentation 

 

Strateg Elisabeth Landström presenterade Socialstyrelsens 

brukarundersökning 2020 
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§ 7.  Revidering av riktlinjer för handläggning inom 

socialtjänstens äldreomsorg 

Dnr 3.1-268/2020 

 

Äldrenämndens beslut 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens förslag till 

revidering av riktlinjer för handläggning inom 

socialtjänstens äldreomsorg.  

2. Äldrenämnden överlämnar riktlinjerna till 

kommunstyrelsen för vidare beslut i kommunfullmäktige 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 2020-09-15. Ärendet bordlades vid 

nämndsammanträdet 2020-09-29. 

 

Nuvarande riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens 

äldreomsorg är beslutade av kommunfullmäktige den 11 

december 2017. I budget för 2020 fick äldrenämnden i 

uppdrag att revidera dessa riktlinjer. 

 

Riktlinjerna har genomgått redaktionella ändringar och en 

språklig granskning. Dokumentet har en ny disposition för att 

göra dokumentet mer användarvänligt. Nya avsnitt i 

riktlinjerna är bland annat förebyggande perspektiv, 

välfärdsteknik och överenskommelse om bibehållet 

kostnadsansvar vid flytt till särskilt boende mellan kommuner 

i Stockholms län. Avsnitt som dessutom innebär nya 

förutsättningar handlar bland annat om tidsbegränsning av 

beslut, anställning av anhörig, trygghetslarm, daglig 

verksamhet, hemvårdsbidrag och servicehus. 

 

Äldreförvaltningen föreslår att bifogade riktlinjer för 

handläggning inom socialtjänstens äldreomsorg ersätter 

nuvarande riktlinjer. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Särskilt uttalande 

Ledamoten Lisa Ahlstrand m.fl. (S) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Det är positivt att riktlinjerna för biståndsbedömning revideras 

och får en ny disposition för att göra dokumentet mer 

användarvänligt i arbetet med att ge stöd och vägledning för 

biståndshandläggaren i det praktiska arbetet med de 

individuella behovsbedömningarna. Det är även positivt att den 

blågröna majoriteten väljer att inte centralisera 

biståndsbedömningen. 

Dessvärre finns inget nytt i riktlinjerna som kan vända 

utvecklingen vi sett de senaste åren. Trots en hög retorik i 

valrörelsen om en äldreboendegaranti för personer över 85 år 

från de blågröna partierna har inga ändringar gjorts för att göra 

riktlinjerna mer generösa och rättssäkra. Det är visserligen inte 

heller syftet med revideringen, till skillnad mot vad 

äldreborgarrådet vid ett flertal tillfällen uttalat.  

Istället fattades hela 473 avslag till särskilt boende för 

människor över 85 år under år 2019 och avslagen till vård- och 

omsorgsboenden är nu högre än på 12 år och i stadsdelarna ser 

vi att handlingsplaner för att bemöta underskott tagits fram, 

med sjunkande antal beviljade hemtjänsttimmar som resultat. 

Med en budget som prioriterar skattesänkningar före satsningar 

på välfärden blir resultatet självklart en restriktivare 

biståndsbedömning.  

För att citera äldreborgarrådet ”När 43 procent av alla som 

ansöker till servicehus får avslag är det något som är fel. Det är 

inte acceptabelt i ett välfärdsland att äldre människor lever 

socialt isolerade eller otrygga i sitt eget hem.” Nu är avslagen 

uppe i 52 %. Det duger inte att skylla på att statistiken är svår 

att jämföra på grund av stadsdelsnämndernas 

redovisningsrutiner, mer behöver göras. Vi socialdemokrater 

menar att bedömningen av huruvida den enskilde kan uppnå en 

skälig levnadsnivå med insatser i hemmet inte är ett tak för hur 

livet ska vara, utan ett golv och staden behöver vara mer 

generös i sin bedömning. 

Vad gäller ickevalsalternativet har staden testat ett antal 

varianter för den lilla gruppen som inte kan, vill eller orkar 

välja hemtjänstutförare i stadens LOV-system, med varierande 

resultat. Vi är övertygade om att det är enklast om kommunens 

hemtjänst har uppdraget och anser att den administrativa 

bördan då blir allra minst på stadsdelsförvaltningarna. Då kan 

biståndsbedömarna ägna tid åt annat än leta efter den närmaste 
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utföraren. Är brukaren missnöjd så finns det möjlighet att byta 

till en annan utförare när kraft, ork och vilja finns. 

Avseende anställning av anhörig ifrågasätter vi varför 

åldersgränsen är satt till 67 år då man har rätt att arbeta fram 

till 68 års ålder och från och med år 2023 till man är 69 år. 

Vidare ifrågasätter vi utbildningskravet om lägst 600 poäng på 

gymnasienivå från vårdlinje, social servicelinje eller 

omvårdnadsprogrammet, eller annan relevant utbildning som 

bedöms likvärdig. En utbildning med 600 poäng kan inte ses 

som ett alternativ till fullgjord utbildning. Det finns en 

överenskommelse mellan SKR och Kommunal från april 2017 

då man tog ett beslut om yrkesutvecklingstrappa för vård- och 

omsorg. I den överenskommelsen finns 800 poäng och 1500 

poäng medräknade. 800 poäng motsvarar vårdbiträde och 1500 

poäng motsvarar undersköterska. Vi anser att även Stockholms 

stad bör följa överenskommelsen. 

 

Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Stadens riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens 

äldreomsorg är utformade för att utgöra ett stöd för 

biståndshandläggare som fattar myndighetsbeslut inom 

socialtjänsten äldreomsorg enligt Socialtjänstlagen (SoL 

2001:453). Värdegrunden för Socialtjänstens omsorg 

formuleras i SoL 5 kapitlet 4 §, “Socialtjänstens omsorg om 

äldre ska inriktas på att äldre personer får leva ett värdigt liv 

och känna välbefinnande”.  

Begreppet ”Värdighet” används i lagen i betydelsen att en 

person även vid hög ålder har rätt att leva sitt liv utifrån sin 

identitet och personlighet och innebär att hon eller han bör få 

stöd i att behålla sina intressen och vanor, men även i vissa 

fall att bryta ett mönster av vanor.   

”Välbefinnande” däremot tar sikte på den subjektivt upplevda 

känslan av välbefinnande och upplevelsen av den egna 

livssituationen. 

 

I SoL 4 kap. 1 § behandlas den enskildes rätt till bistånd för 

sin försörjning och för sin livsföring i övrigt ”den enskilde 

ska genom biståndet tillförsäkras en skälig levnadsnivå”. 

Enligt staden riktlinjer innebär ”skälig levnadsnivå” en 

nivåbestämning och ger uttryck för vilken form av insats, vård 

och stödformer som kan komma i fråga och kan innebära 

olika saker för olika individer vid olika tidpunkter och 
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förhållanden. Den enskildes individuella behov är avgörande 

för rätten till en insats ”. 

 

Vi instämmer i att en reglerad värdegrund i arbetet med äldre 

personer kan bidra till insikt och respekt för 

självbestämmande, integritet, trygghet och värdighet och ska 

tillämpas på ett sätt som bidrar till livskvalitet för äldre I SoL 

bidrar lagtextens formulering ”skälig levnadsnivå” genom 

koppling till bistånd för såväl försörjning som levnadsnivån 

till tolkningssvårigheter angående vilka insatser som enskilda 

personer kan behöva för att nå upp till ”skälig” levnadsnivå 

för sin livsföring. I 5 kap. 5 § SoL brukas ordet ”god” 

beträffande bostäder ”Socialnämnden ska verka för att äldre 

människor får goda bostäder och ska därutöver ge dem som 

behöver det stöd och hjälp i hemmet och annan lättåtkomlig 

service.”  

 

Vi anser att genom svårigheter förhålla sig till begreppet 

”skälig” kan den enskildes rättighet till biståndet som regleras 

genom ”skälig levnadsnivå” leda till konflikt med rättigheter 

enligt värdegrunden som dock måste vara grundläggande för 

beslut och för medarbetare i arbetet i äldreomsorgen. I stadens 

kvalitets-uppföljande arbete måste den enskildes rättigheter 

och krav enligt lagtextens följas upp. 

Vi ser positivt på att bland annat det förebyggande arbetet har 

fått större plats i de nya riktlinjerna för biståndshandläggare. 

Dessvärre visar verkligheten att det inte tillräckligt ofta är den 

äldres behov och välbefinnande som styr handläggningen, 

utan budget. Detta leder följaktligen till risken för olika 

bedömning i olika stadsdelar. I Novus och fackförbundet 

Akademikerförbundet SSR:s personalundersökning av 

arbetssituationen för biståndshandläggare från 2020 anser var 

sjätte att det är budget som helt styr bedömningen av bistånd 

och nästan hälften har varit med om påtryckningar från ledare 

i syfte att få dem att ändra bedömningen till en mindre 

generös. Dessutom är det kopplat till den höga 

arbetsbelastningen; de handläggare som rapporterar en för hög 

arbetsbelastning anser i högre grad än andra att den är budget 

som styr. Vi är långtifrån nöjda med dessa siffror och anser att 

det är ett av alla symptom på hur lågt prioriterad 

äldreomsorgen är jämfört med andra politikområden. 
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Det är positivt att skäl som oro, ensamhet och otrygghet ska 

beaktas i högre utsträckning i biståndsbedömningen och att 

äldre inte ska behöva bo kvar i en otrygg miljö mot sin vilja. 

Rapporten ”En beskrivning av äldreomsorgs-tagarna och 

omsorgens omfattning i Stockholms stad 2019” (Stockholm 

SNAC 2019) visar dock att betydelsen av högre åldrar, att bo 

ensam och besvär av oro/otrygghet gav förhållandevis liten 

sannolikheten att för att få ett beslut om vård- och 

omsorgsboende. Istället visar rapporten en tydlig utveckling 

mot att fler bor kvar i hemmet med utökade hemtjänsttimmar. 

Rapporten ger inte svar på om de äldre som beskrivs med hög 

ålder, ensamboende och besvär av oro/otrygghet blir hjälpta 

boendeanpassning. Vi anser att ledsagning till aktiviteter är ett 

värdefullt alternativ för äldre som lever i isolering och 

ensamhet. Även om redogörelse för utnyttjande av denna 

tjänst inte hör hemma i riktlinjer efterlyser vi tjänstens 

utnyttjande och föreslår att denna tjänst bör redovisas i 

årsrapporten/tertialrapporterna. 

 

Vi välkomnar att riktlinjerna kompletteras med välfärdsteknik 

som beviljas som bistånd enligt 4 kap. 1 § SoL och att det av 

genomförandeplanen ska det framgå hur tekniken ska 

användas.  

 

Gällande mat och måltider anser vi att med de risker för 

undernäring som ökar med ökande ålder och minskande ork 

att planera tillreda och inta regelbundna näringsrika måltider 

bör observerad undernäring vara en faktor som vägs in vid 

bedömningen till särskilt boende, såväl till servicehus som till 

vård- och omsorgsboende och att hemtjänsten generellt 

beviljas tillräcklig tid för assistans vid måltids-beredning.  

 

Vi anser även att under rubriken “Hemvårdsbidrag”, bör 

förtydligande göras på vilket sätt hemvårdsbidrag skiljer sig 

från anhörigstöd. 

 

Förutom ovan anförda instämmer vi i synpunkterna på 

riktlinjerna som framgår av KPRs protokoll från möte den 13 

oktober 2020. 

 

Ledamoten Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 
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I de nya riktlinjerna skrivs att ”Det finns ingen begränsning 

avseende vilken form av stöd som den anhörige kan ansöka 

om”. 

 

För att undvika att missbruk riktas mot den personliga 

omsorgssektorn är det viktigt att bidragsansökningars 

faktamässiga grunder utreds noga innan bidrag beviljas. 
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§ 8.  Remiss av Skrivelse om aktiviteter för Stockholms äldre 
för att motverka social isolering 

Dnr 1.6-508/2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på skrivelsen. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 2020-09-21 

 

I skrivelsen till kommunstyrelsen om aktiviteter för 

Stockholms äldre för att motverka social isolering av Jan 

Valeskog m.fl. (S) beskrivs hur människor över 70 år blivit 

alltmer socialt isolerade under pandemin. De som tidigare 

besökt stadens simhallar, gym, bibliotek har inte längre 

möjlighet att göra det. Mot bakgrund av restriktionerna och de 

följder de får för riskgrupperna vill skribenterna att stadens 

berörda förvaltningar ges i uppdrag att se över vilka 

möjligheter som, i enlighet med Folkhälsomyndighetens 

rekommendationer, kan ges till dessa grupper.  

 

Äldreförvaltningen har under våren sammanställt utskick med 

tips, information och förslag till förebyggande verksamheter 

om hur aktiviteter kan genomföras på ett säkert sätt utifrån 

Folkhälsomyndighetens rekommendationer. Verksamheterna 

har även uppmuntrats till att fortsätta utveckla digitala möten 

med de äldre för att minska ofrivillig ensamhet. Under våren 

och sommaren har ett flertal stadsdelsförvaltningar anordnat 

utomhusaktiviteter under säkra former. Utöver det har några 

stadsdelsförvaltningar påbörjat arbetet med att erbjuda 

seniorer digitala fixare som kan hjälpa dem i hemmet med 

digitala aktiviteter.  

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag 

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 
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Vänsterpartiet håller med socialdemokraterna om att fler 

insatser kan göras för att motverka social isolering hos äldre 

personer i riskgrupp. Covid 19 är något vi kommer tvingas 

leva med under lång tid framöver som det ser ut nu. Utöver de 

förslag som anges i skrivelsen anser vi att alla äldreboenden 

bör låna ut ipads och datorer till de som önskar, samt att de 

vid behov instruerar i hur man exempelvis håller videosamtal. 

Detta föreslog vi i en skrivelse som hanterades av 

Äldrenämnden redan i augusti. 

 

Det är en insats som skulle kosta lite i förhållande till den 

positiva effekt det skulle ge på den fysiska och psykiska 

hälsan. Tillgången till digitala verktyg såsom ipads är ojämnt 

fördelat bland de boende på stadens äldreboenden och alla har 

inte råd att köpa egna. Forskning har visat att utlåning av i-

pad och datorer är en effektiv åtgärd för att minska ofrivillig 

ensamhet och isolering 

 

Ledamoten Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

För Sverigedemokraterna är de äldres välbefinnande av högsta 

prioritet. De äldre är en utsatt grupp vars kärnfrågor länge 

varit nedprioriterade av de styrande majoriteterna i 

Stockholm. Hemlöshet, fattigdom och brister i den personliga 

omsorgen har länge förkommit utan att problemen lösts.  

 

Covid-19 pandemin har medfört än mer belastning på de äldre 

som har tvingats till strikt social isolering under lång tid, detta 

har dragit undan möjligheterna till stimulerade aktiviteter och 

social samvaro, vilket allvarligt tär på livskvalitén. 

 

Staden bör ha en aktiv roll i att ombesörja så att de äldres 

isolering minimeras.  
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§ 9.  Remiss av Stockholms stads program för att motverka 
hemlöshet 2020-2025 

Dnr 1.6-477/2020 

 

Äldrenämndens beslut 

1. Äldrenämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen och överlämnar det till 

kommunstyrelsen. 

2. Ärendet förklaras omedelbart justerat.  

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 2020-09-02 

 

Socialförvaltningen har utarbetat ett nytt förslag till 

Stockholms stads program för att motverka hemlöshet 2020-

2025 då programtiden för det tidigare programmet mot 

hemlöshet 2014-2019 har löpt ut. I programmet redogörs för 

hur stadens socialtjänst ska arbeta för att motverka hemlöshet, 

vilka insatser och verktyg som kan användas till stöd för 

personer i processer ur hemlöshet samt de förhållningssätt 

som ska prägla arbetet. Äldreförvaltningen välkomnar det 

föreslagna programmet. Det är av stor vikt att arbetet med att 

stötta personer i processen att lämna hemlöshet utgår från 

forskning, evidens och beprövad erfarenhet. Programmet 

utgör ett bra kunskapsstöd och har en tydlig genomgång av 

stadens resurser inom området. Äldre i hemlöshet är särskilt 

sårbara och det är av stor vikt med samverkan och 

förebyggande åtgärder. Äldreförvaltningen ser bland annat 

behov av ett bredare perspektiv kring målgruppen äldre och 

att programmet med fördel kan belysa om det finns 

sårbarhetsfaktorer eller orsaker till hemlöshet som framför allt 

drabbar äldre. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Ledamoten Lisa Ahlstrand m.fl. (S) lade fram ett eget förslag 

till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta i enlighet 

med detta. 

 

Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) lade fram ett eget 

förslag till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta i 

enlighet med detta 
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Beslutsgång 

Ordföranden Erik Slottner (KD) ställde de tre förslagen mot 

varandra och fann att nämnden beslutat i enlighet med 

förvaltningens förslag.  

 

Reservationer 

Ledamoten Lisa Ahlstrand m.fl. (S) reserverade sig 

motbeslutet till förmån för deras eget förslag till beslut enligt 

följande: 

 

1. I huvudsak instämma i förvaltningens förslag till beslut 

2. Kommunstyrelsen tillsammans med berörda nämnder 

och bolag tar fram ett nytt program och handlingsplan 

för att uppnå en nollvision om hemlöshet 

3. Därutöver anföra följande 

 

Rätten till bostad är så fundamental att det påtalas i Sveriges 

grundlag och som en av de mänskliga rättigheterna enligt 

Förenta Nationerna (FN). Vi anser att det är en självklarhet att 

sträva mot att förverkliga rätten till ett tryggt och bra boende 

för alla. Staden ska intensifiera arbetet mot hemlöshet och 

avvärja orsakerna till att bland annat äldre blir hemlösa och 

bör därför ansluta sig till det globala FN-initiativet The Shift 

och verka för en inriktning där bostad ses som en rättighet och 

utförsäljning av allmännyttan förkastas. För att lyckas med 

arbetet mot hemlöshet krävs både förebyggande arbete, akuta 

insatser samt en långsiktig plan för tillräckligt många 

lägenheter i staden med en rimlig hyra. 

Vi vidtog under den förra mandatperioden ett flertal åtgärder 

för att minska hemlösheten bland äldre. Detta var lyckat och 

antalet sjunker nu. Antalet kvinnor som lever i hemlöshet ökar 

dock, vilket är mycket oroväckande. Kvinnor i arbetaryrken 

har lägst lön vilket beror på att det i deras yrken är absolut 

svårast att få ett heltidsjobb, samtidigt som lönerna är de 

lägsta på arbetsmarknaden. En nollvision för äldre i hemlöshet 

behöver införas i Stockholm. Inga äldre ska behöva leva i 

hemlöshet. 

Varje kommun är enligt lag skyldig att planera för 

bostadsförsörjningen i syfte att alla kommunens invånare ska 

ha en god bostad, något många kommuner inte lever upp till 

idag. Det är vidare stadens ansvar att tillgodose behovet av 

bostäder i kommunen. Ett program mot hemlöshet ska ha som 

mål att få slut på hemlösheten för att leva upp till gällande 

lagstiftning och målen i Agenda 2030. Programmet med 
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tillhörande handlingsplan bör ligga på kommunstyrelsen där 

socialnämnden precis som stadsdelsnämnderna, 

exploateringsnämnden, SHIS bostäder, bostadsbolagen med 

flera, är egna parter där alla tar ansvar för sin del.  

En del av förslagen som finns med i programmet är bra, men 

innebär inte mycket nytt mot tidigare. I ett 

hemlöshetsprogram behövs också ett arbetssätt för alla de 

stockholmare som idag befinner sig i strukturell hemlöshet 

utan sociala problem. Detta är en grupp som kommer växa 

kraftigt kommande år. 

Vi instämmer i att äldreboendeplanen bör tillföras de 

styrdokument som är relevanta för programmet.  

 

Ledamoten Robert Mjörnberg m.fl. (V) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för deras eget förslag till beslut enligt 

följande: 

 

1. Delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 

 

2. Föreslå att kommunstyrelsen tillsammans med berörda 

nämnder och bolag får i uppdrag att ta fram ett nytt 

program med ett tydligt mål om att utrota hemlösheten, 

med detta ska tillhörande handlingsplan tas fram  

 

3. Därutöver tillföra 

 

Varje kommun är enligt lag skyldig att planera för 

bostadsförsörjningen i syfte att alla kommunens invånare ska 

ha en god bostad, något som allt fler kommuner inte lever upp 

till idag. Det är vidare stadens ansvar att tillgodose behovet av 

bostäder i kommunen, inte socialtjänstens. Därför anser vi att 

ett program mot hemlöshet ska ha som mål att utrota 

hemlösheten för att leva upp till gällande lagstiftning och 

målen i Agenda 2030. Programmet med tillhörande 

handlingsplan bör ligga på kommunstyrelsen där 

äldrenämnden är en part precis som stadsdelsnämnderna, 

exploateringsnämnden, Socialnämnden, SHIS bostäder, 

allmännyttan med flera är egna parter där alla tar ansvar för 

sin del. Utifrån äldrenämndens ansvarsområden är Micasa 

Fastigheter i Stockholm en särskilt viktig aktör. 

 

Förra mandatperioden ledde vi arbetet för att minska 

hemlösheten bland äldre i staden, något som gav effekt redan 

första året och som detta program också kan lära av. 

Vänsterpartiet var drivande särskilt i arbetet för att förebygga 

hemlöshet hos äldre genom att skapa olika boendealternativ. 

Särskilt vill vi lyfta fram vårt arbete med öronmärkning av 
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seniorbostäder för äldre och skapandet av stödboendet 

Monumentet. För att lyckas med arbetet mot hemlöshet krävs 

både förebyggande arbete, akuta insatser samt en långsiktig 

plan för att det ska finnas tillräckligt många lägenheter i 

staden till en hyra som de som efterfrågar dessa har råd med. 

2019 behandlades en motion av oss i Kommunfullmäktige där 

vi föreslog att staden antar en nollvision mot hemlöshet bland 

äldre med sikte på år 2025 där det också ingick att ge 

Äldrenämnden och Socialnämnden i uppdrag att ta fram en 

handlingsplan för hur detta ska utformas och uppnås! 

 

Vi vill se krafttag mot en av stadens absolut största 

utmaningar, hemlösheten. En del av förslagen som finns med i 

programmet är bra, inte minst att hemlöshetsarbetet ska utgå 

från evidens. I ett hemlöshetsprogram behövs också ett 

arbetssätt för alla de stockholmare som idag befinner sig i 

strukturell hemlöshet utan sociala problem. Detta är en grupp 

som kommer växa kraftigt kommande år då många väntas 

flytta från SHIS bestånd och som är osynliga i den här 

rapporten. 

 

Avslutningsvis vill vi påminna om Stockholms stadsmissions 

ord i sin årliga hemlöshetsrapport - Hemlös 2014, om faktorer 

som i synnerhet påverkar risken att äldre hamnar i hemlöshet; 

”Den demografiska utvecklingen med en allt äldre befolkning, 

en svagare privatekonomi för pensionärer och en illa 

fungerande bostadsmarknad”. 

 

Särskilt uttalande 

Ordföranden Erik Slotter (KD), Ledamoten Yvonne Fernell-

Ingelström m.fl. (M), Ledamoten Abit Dundar (L), 

Ledamoten Ulla Wihlman (MP) och Ledamoten Isak 

Kupersmidt (C) anmälde ett gemensamt särskilt uttalande 

enligt följande: 

 

I detta ärende föreligger Socialförvaltningens nya förslag till 

Stockholms stads program för att motverka hemlöshet 2020-

2025 som kommer att ersätta det tidigare programmet mot 

hemlöshet 2014-2019. Vi välkomnar detta väl genomarbetade 

program och anser att förvaltningen gjort ett lovvärt arbete 

med att få med de många och ofta svårgripbara aspekterna av 

hemlöshet.  

I den senaste hemlöshetskartläggningen från 2018 

rapporterades det sammanlagt in 2 439 personer i hemlöshet. 

Antalet äldre över 65 år var sammanlagt 167 personer, 

motsvarade 7 procent av alla inrapporterade personer. Denna 

grupp av äldre hemlösa är särskilt känslig.  

Vi hade gärna sett att det nya programmet på ett mer 
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strukturerat sätt hade ägnat mer uppmärksamhet åt denna 

grupp. 

Vi anser att det nya programmet är ett steg i rätt riktning mot 

ett övergripande angreppssätt av detta samhällsproblem. Dock 

kan vi inte nog betona vikten av en självklar samverkan 

mellan socialtjänstens individ- och familjeomsorg och 

äldreomsorgen när det gäller personer som fyller 65 år och 

därmed blir äldreomsorgens ansvar. Varje enskild individ ska 

få sin situation bedömd och lämpliga hjälpinsatser och 

åtgärdsförslag ska göras i samförstånd och nära samarbete 

mellan äldreomsorg och socialtjänstens individ- och 

familjeomsorg.   

I programmet beskrivs att andelen personer som är 65 år och 

äldre ökar bland de som blir avhysta från sin bostad, det kan 

exempelvis handla om personer som drabbas av begynnande 

demens. Dessa personer kan bli akut hemlösa, exempelvis på 

grund av obetalda hyresskulder. Vi välkomnar därför den 

särskilda funktionen ”äldrelots” som finns på 

uppsökarenheten med uppdraget att aktivt söka upp och lotsa 

äldre personer i akut hemlöshet från hemlöshet till mer 

varaktigt boende.  

 

Ledamoten Leif Söderström (SD) anmälde ett särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Trots att det i det antagna programmet för att motverka 

hemlöshet finns ett tydligt mål om att antalet hemlösa i 

Stockholms stad ska minska så ligger antalet kvar på en 

konstant nivå. Antalet kvinnor som lever i hemlöshet ökar, 

vilket är oroande eftersom man som kvinna är extra utsatt i 

denna redan utsatta situation.  

 

Vi anser att arbetet mot hemlöshet ska vara i ständig 

utveckling, men vill understryka att än mer måste göras för att 

målen i programmet ska uppnås. 
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§ 10.  Sammanträdestider 2021 
Dnr 1.1.1-657/2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden fastställer följande sammanträdestider för år 

2021: 

 

Tisdag 26 januari 

Tisdag 23 februari 

Tisdag 23 mars 

Tisdag 20 april 

Tisdag 25 maj 

Tisdag 15 juni 

Tisdag 31 augusti 

Tisdag 28 september 

Tisdag 19 oktober 

Tisdag 16 november 

Tisdag 14 december 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 2020-10-15 

 

Äldreförvaltningen föreslår sammanträdestider för 

äldrenämnden år 2021. Sammanträdena äger företrädelsevis 

rum i Stadshuset och inleds kl. 16.00 om inte annat anges. 

Äldrenämndens ordförande kan sammankalla till extra 

sammanträde eller dra in ett sammanträde. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11. Anmälan av rapportering av ej verkställda beslut enligt 4 
kap. 1 § SoL per kvartal 2 år 2020 

Dnr 4.1-323/2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Äldrenämnden överlämnar förvaltningens anmälan med 

sammanställning av stadsdelsnämndernas rapportering av ej 

verkställda beslut för kvartal 2 år 2020 till 

kommunfullmäktige. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande daterat 2020-09-15 

 

I enlighet med socialtjänstlagen är kommunerna skyldiga att 

kvartalsvis rapportera alla gynnande beslut enligt 4 kap. 1 § 

socialtjänstlagen som inte verkställts inom tre månader. 

Rapportering ska ske till tillsynsmyndigheten IVO samt 

kommunens revisorer. Socialnämnden ska lämna en 

statistikrapport till kommunfullmäktige över de beslut som 

har rapporterats som ej verkställda.  

I ärendet redovisas de ej verkställda beslut som 

stadsdelsnämnderna har rapporterat till IVO, 

revisionskontoret och äldreförvaltningen avseende kvartal 2 år 

2020. Vid periodens slut fanns totalt 709 beslut som var 

fortsatt ej verkställda. Majoriteten av besluten, framför allt 

hemtjänst och dagverksamhet, avser avbrott i verkställigheten 

då enskilda har avstått sitt beviljade bistånd på grund av 

pandemin. Det fanns flertalet ej verkställda beslut om särskilt 

boende där den enskilde tackat nej till erbjudanden om plats, 

bland annat på grund av oro för att smittas av Covid-19.  

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta att lägga ärendet till handlingarna. 
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§ 12. Anmälan av ekonomisk månadsrapport för september  

 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Äldreförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande 2020-10-14 

 

Enligt stadsledningskontorets anvisningar för nämndernas 

arbete med uppföljning av budget ska varje nämnd ta fram en 

månatlig ekonomirapport med årsprognos och redovisa till 

stadsledningskontoret och respektive nämnd.  

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta att lägga ärendet till handlingarna. 

 

§ 13. Anmälan av beslut fattade enligt delegation 1 juli – 30 
september 2020 

 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Lista över beslut fattade enligt delegation från och med 1 juli 

till och med 30 september 2020 anmäldes 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle 

besluta att lägga ärendet till handlingarna. 
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§ 14. Anmälan av protokoll från kommunstyrelsens 
pensionärsråd (KPR) från sammanträde den 13 oktober 
2020 
 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråd (KPR) 

sammanträde från den 13 oktober 2020 anmäldes. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 

 

§ 15. Anmälan av protokoll från det gemensamma för 
socialnämnden, äldrenämnden och 
överförmyndarnämnden råd för funktionshinderfrågor 
från den 15 oktober 2020 
 

Utgår, eftersom dess protokoll har ännu inte publicerats. 

 

§ 16. Postlista för 1 - 30 september 2020  
 

Äldrenämndens beslut 

Ärendet läggs till handlingarna. 

 

Ärendet 

Postlista för 1-30 september 2020 anmäldes. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Erik Slottner (KD) föreslog att nämnden skulle besluta 

att lägga ärendet till handlingarna. 
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§ 17. Övriga frågor 

 

Inga övriga frågor anmäldes. 

 

Sammanträdet avslutades. 

 

Vid protokollet 

 

Gina Lööf, vikarierande nämndsekreterare 
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